
پرسشي برآمده از تازه ترين گفته هاي 
مديرعامل خانه سينما

چه بر سر آن يك ميليارد و ۹۰۰ ميليون تومان 
باقيمانده از بودجه آمده است؟

منوچهر شاهس�واري در مدتي كه به مديرعاملي خانه سينما 
رسيده سعي كرده است كه از دوري از سياسي كاري و توجه به 
امور صنفي سخن گويد. حضور ساليان دراز شاهسواري در بدنه 
صنف سينما و مشاهده آسيب هايي كه به واسطه تبديل شدن 
صنف به پياده نظام يك جناح سياسي خاص پديد آمده را بايد 
اصلي ترين دليل موضع گيري هاي اينچنيني وي قلمداد كرد. 
شاهسواري سعي كرد در نشست اخير هيئت مديره خانه سينما با 
اهالي رسانه توضيحاتي درباره وضعيت بودجه اي اين تنها نهاد صنفي 
اهالي سينما، مطرح كند تا برخاف اسللاف خود اين شنيده ها و 
شايعات دريافت بودجه هاي ميلياردي نباشد كه منتشر شود و كسي 
از رئوس هم جرئت تأييد يا تكذيب آن را نداشته باشد. شاهسواري 
بودجه دولتي خانه سينما را بر دو قسم تشللريح كرد؛ يكي بودجه 
هزينه بيمه تكميلي كه حدود 2/8 ميليارد تومان است و دوم بودجه 
هزينه هاي »ديگر« بالغ بر 2/5 ميليارد تومان! شاهسواري منظور از 
هزينه هاي »ديگر« را هم جشللن و كمك هاي رفاهي و هزينه هاي 
جاري خانه سينما دانست. وي البته بودجه دقيق جشن خانه سينما 
را نيز 600 ميليون تومان اعام كرد. البته شاهسللواري بودجه يك 
ميلياردي را كه از سللوي شهرداري براي بازسللازي خانه سينماي 
شللماره يك در اختيار اين نهاد قرار گرفت، در شللمول بودجه اي 
اين نهاد نياورد، اما اگر اين يك ميليارد را هم بر بودجه دوگانه وي 
بيفزاييم به رقمي حدوداً 6 ميليارد و 300 ميليون تومان مي رسيم 

كه براي نهادي مانند خانه سينما بودجه متوسطي است. 
فارغ از آن 2/8 ميليارد توماني كه صرف بيمه تكميلي اعضا شده و 
آن يك ميلياردي كه صرف بازسازي ملكي استيجاري)!( شده است، 
همچنان 2/5 ميليارد تومان  بودجه ديگر براي يك سال در اختيار 
هيئت مديره خانه سينما بوده است. سللؤال اينجاست كه اين 2/5 
ميليارد تومان كه به زعم مديرعامل صرف جشن و كمك هاي رفاهي 

و هزينه هاي جاري شده است، دقيقاً چطور خرج شده است؟
ما فقط مي دانيم 600 ميليون تومان از اين بودجه 2/5 ميلياردي 
صرف برگزاري جشن هاي خانه سينما شده است؛ جشن هايي 
كه حتي بسياري از اعضاي صنف هم فلسفه برگزاري آنها را در 

شرايط فشار اقتصادي وارده بر بدنه سينما زير سؤال برده اند. 
پرسش اينجاست كه چه بر سللر آن يك ميليارد و 900 ميليون 
تومان باقيمانده آمده است؟ ذكر عبارت كلي هزينه هاي جاري خانه 
سينما و كمك هاي رفاهي البته كه عنوان كاماً مبهمي براي توجيه 
چگونگي مصرف اين بودجه است. چه خوب بود كه مديرعامل خانه 
سينما كه سعي كرده بعد از بيشتر از دو دهه و نيم كه از راه اندازي 
اين نهاد مي گذرد، شفاف سازي درباره بودجه را در دستور كار قرار 
دهد، درباره جزئيات صرف اين يك ميليارد و 900 ميليون تومان را 
هم اطاع رساني مي كرد. در يك سال گذشته كدام اقام رفاهي به 
طور گسترده ميان بدنه سينما توزيع شده است كه شاهسواري لفظ 

كمك رفاهي را به عنوان زيرشاخه خرج بودجه آورده است؟
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   محمدصادق عابديني
پوري�ا آذربايجان�ي، نويس�نده و كارگ�ردان 
فيلم س�ينمايي »ارون�د« كه با موض�وع 175 
ش�هيد غواص توليد ش�ده، مي گويد برخي ها 
نمي خواهند سينماي دفاع مقدس وجود داشته 
باش�د و اقبال گذش�ته به اين گونه س�ينمايي 
باز گ�ردد. به بهانه اك�ران »ارون�د« گپي كوتاه 
ب�ا آذربايجاني داش�ته ايم؛ كارگردان�ي كه در 
س�ومين تجربه فيلمس�ازي، اولين فيلم دفاع 
مقدس�ي اش را س�اخته و فيلم�ش ت�ا ام�روز 
ب�ا ناملايم�ات زي�ادي روب�ه رو ب�وده اس�ت. 

         
چه ش�د كه از س�ينماي اجتماعي به 
»اروند« رس�يديد، آن هم با موضوع 

دفاع مقدس؟!
از مدت ها پيش به همراه آقاي داوري ]تهيه كننده 
اروند[ در فكر توليد فيلمي دفاع مقدسي بوديم، 
اما قصه ها و ايده هايي را كه به دستمان مي رسيد، 
چندان دوست نداشللتيم. تا اينكه سال گذشته 
قضيه بازگشت پيكر شهداي غواص پيش آمد و بر 
اساس آن قصه اي را نوشتم و به آقاي داوري دادم. 
خيلي آن قصه را دوست داشللت و قرار شد آن را 
تكميل كنم. البته بازگشت شهداي غواص حواشي 
سياسي نيز داشت، مانند اينكه مي گفتند مقصر 
شللهادت غواص ها در آن عمليات كيست؟ و چه 
شد كه آنها به شهادت رسيدند؟ با توجه به اينكه 
شناخت كافي از مسائل سياسللي ندارم و ممكن 
بود با ورود به آن كل ماجرا تحت تأثير قرار بگيرد 
و مظلوميت شهداي غواص را متأثر كند، تصميم 
گرفتم بيش از وجه سياسللي به وجلله قهرمانانه 

غواص ها و شهادت مظلومانه شان بپردازم. 
تحقيقاتي نيز داشتيد يا روايت آزادي را 

از اين ماجرا ساخته ايد؟
منابع درباره شهداي غواص بسيار محدود بود، 
چند مسللتند از جنگ به خصوص مستند هاي 
روايت فتح را ديدم و كتاب هاي منتشللر شللده 
را مطالعه كردم. البته با چنللد نفر از افراد مطلع 
كه يك نفرشان سيد نورالدين عافي ) خاطرات 
نورالدين عافي در قالب كتاب نورالدين پسر ايران 
منتشر شده( بود، صحبت كردم و وي توضيحاتي 
به مللن داد. البته بللراي پر رنگ كللردن بخش 

دراماتيك ماجرا قصه هايي را به آن افزودم. 
چه ش�د كه »اروند« در جشنواره فجر 

حضور پيدا نكرد؟
فيلم مان بعللد از »deadline« )پايان مهلت( 
اعام شللده جشللنواره فيلم فجر براي پذيرش 
فيلم ها آماده شد. اگر بر اساس مقررات جشنواره 
مي خواستند عمل كنند، نبايد فيلم ما پذيرفته 
مي شد، اما آقاي حيدري چند فيلم را بدون در 

نظر گرفتن پايان مهلت ارسال پذيرفتند. 

هيئت انتخاب جشنواره فجر چند فيلم 
شاخص را بدون اينكه نسخه نهايي فيلم 
را ببينند براي جشنواره انتخاب كردند، 
شما فيلم را به دبيرخانه براي تحويل به 

هيئت انتخاب داده بوديد؟
بله. يك راف كات 25، 26 دقيقه اي داديم. هيئت 
انتخاب ديده بودند ولي گفتند نمي توانيم بر اساس 
اين چند دقيقه تصميم بگيريم كه فيلم به جشنواره 
بيايد. من دوست داشتم »اروند« در بخش جشنواره 
ملي فجر حضور داشته باشد، چون حضور فيلم به 
آشللنايي مردم با آن كمك مي كرد و در اكران آن 
تأثير داشللت. ولي در نهايت »اروند« در جشنواره 

جهاني فجر سيمرغ ويژه هيئت داوران را گرفت. 
با وجود موفقيت در جش�نواره جهاني 
فجر، اي�ن اميد وج�ود داش�ت كه در 
جش�نواره بين المللي فيل�م مقاومت 
»اروند« حضور موفقي داشته باشد، چرا 

اين گونه نشد؟
براي من هم عجيللب بود. جشللنواره مقاومت 
جشنواره اي است كه به صورت جدي به فيلم هاي 
دفاع مقدسي مي پردازد و »اروند« به مهم ترين 
مسللئله پيرامون دفاع مقدس از سال گذشته تا 
امروز پرداخته بود، ولي در جشنواره با بي توجهي 

روبه رو شد. 
چرا جش�نواره به »اروند« بي محلي 

كرد؟
در برنامه جشنواره، فيلم»اروند« در آخرين سانس 
شب آخر نمايش داده شللد، اول گفتم به خاطر 
فشللردگي نمايش هاي فيلم اين نوبت به ما داده 
شده و به برنامه نمايش فيلم اعتراض نكردم؛ اما 
زماني كه نامزدهاي جوايز اعام شدند و »اروند« 
در هيچ رشته اي نامزد نشد، تعجب كردم. هنوز 
اين سؤال برايم حل نشده كه چرا اين فيلم كه از 
نظر ساخت و محتوا در حد خوبي است، در هيچ 

بخشي حتي نامزد هم نشد. 
چطور اين اتفاق را براي خودتان حل 

مي كنيد؟ 
شللايد بشللود گفت وظيفه جشللنواره مقاومت 
پرداختن به فيلم هاي ساخته شللده درباره دفاع 
مقدس نيسللت، بلكه درباره برخللي از آدم هاي 
خاص است كه فيلم دفاع مقدسللي مي سازند و 
دوسللت ندارند كه افراد جديد، ايده هاي جديد و 
سرمايه هاي جديدي به سللينماي دفاع مقدس 
بيايند؛ چون ممكن است حضور آنها باعث اتفاقاتي 

شود كه مطلوب عده اي نيست. 
مردم چه نظري درباره فيلم دارند؟

در جشنواره استقبال خيلي خوب بود و بعد از پايان 
نمايش فيلم بسياري از تماشللاگران تحت تأثير 
فضاي آن قرار گرفته بودند. شللب گذشللته هم 
»اروند« را در كنار خانواده شهدا ديدم و نظرشان 

را پرسلليدم، آنها هم فيلم را دوست داشتند. هم 
اكنون جشنواره فيلم »دنور« در كلورادو از اروند 
دعوت كرده و برايم جالب اسللت كه جشنواره اي 
در امريللكا به يك فيلم دفاع مقدسللي عاقه مند 
شده است. فيلم دارد كار خودش را مي كند، ولي 
دوستان در جشنواره مقاومت بدسليقگي كردند. 
قطعاً اگر بخواهم باز هم درباره دفاع مقدس فيلم 
بسازم مي دانم با چنين افرادي همكاري نكنم كه 

همه چيز را باندي مي بينند. 
س�ينما را با دس�تياري مرحوم رسول 
ملاقلي پور آغاز كرديد. در فيلم »اروند« 

چقدر تحت تأثير اين فيلمساز بوديد؟
خيلي، خيلي زياد. من سينما را از آقاي ماقلي پور 
ياد گرفتم و اولين حضورم در سللينما به واسللطه 
فيلم ايشان بود. دوسللت داشتم عاوه بر اداي دين 
شفاهي به صورت بصري هم به وي ابراز ارادت كنم 
به همين خاطر در انتخللاب كاراكتر ها و صحنه ها 
به فيلم هاي مشللخصي اشللاره كرده ام، افرادي كه 
سينماي ماقلي پور را مي شناسند در هنگام تماشاي 
فيلم متوجه اين اشارات مي شللوند. آنهايي هم كه 
ماقلي پور را نمي شناسند يا سللينمايش را دنبال 

نكرده اند، مي آيند و فيلمي مي بينند و مي روند. 
به چه فيلم هاي�ي از مرحوم ملاقلي پور 

اشاره داشته ايد؟
ترجيح مي دهم اسللامي فيلم هللا را نگويم ولي به 

شخصه »سفر به چذابه« را خيلي دوست دارم. 
ش�رايط اكران فيلم تان گويا مس�اعد 
نيست و حتي صحبت از پايان پيش از 

موعد اكران فيلم در ميان است.
در اين باره به من چيزي نگفته اند، ولي فيلم را در 
شرايط وحشتناكي اكران كرده ايم. تنها سه روز 
قبل از اكران به ما خبر دادند و اصاً فرصتي براي 
انتخاب اسللتراتژي تبليغاتي و تبليغ مؤثر فيلم 
نبود. تعداد سالن هاي سللينماي در اختيارمان 
هم كم است. در محرم هسللتيم و مردم درگير 
عزاداري هستند، حتي اگر سينماها هم تعطيل 
نشود و همه سالن ها را به »اروند« بدهند باز هم 
كسي به سينما نمي آيد. خيلي ها حتي به شهر ها 
و شهرستان ها مي روند كه در هيئت هاي عزاداري 
شركت كنند. اينها همه دست به دست هم داده تا 

نمايش موفقي نداشته باشيم. 
چرا اين شرايط بد را قبول كرديد؟

چاره اي نداشللتيم، همين اكران را هم با بدبختي 
گرفتيم. آقللاي داوري از مدت ها پيللش در حال 
رايزني براي اكران فيلم در هفته دفاع مقدس بود، 
ولي اكران ندادند. در شرايطي كه يك نفر پيدا شده 
با بودجه شللخصي اش فيلم دفاع مقدسي بسازد، 
دارند با فيلم كاري مي كنند كه ديگر سراغ چنين 
كاري نرود. گويا تصميم جدي گرفته اند تا فاتحه 

سينماي دفاع مقدس را بخوانند. 
هميش�ه مس�ئولان ش�عار حمايت از 
سينماي دفاع مقدس را سر مي دهند، 

چرا در عمل اين گونه مي شود؟
من هم دوست دارم همه چيز خوب پيش برود، 
ولي نمي توانيللم خودمان را به خللواب بزنيم. از 
چند سال پيش تا امروز اقبال به فيلم هاي دفاع 
مقدسي كم شده است، مسئولان چه در دولت چه 
در شوراي نمايش و چه در حوزه هنري و جاهاي 
ديگر بايد از امكاناتي كه دارند استفاده كنند تا آن 
اقبال دوباره بازگردد. وقتي اين كار را نمي كنند، 
يعني نمي خواهند كه چنيللن اتفاقي بيفتد! اگر 
انتظار داريم سينماي ارزشي فعال باشد و ادامه 
حيات بدهد بايد زمينه هايش را نيز فراهم كنيم. 
نمي شود همه چيز در حد مصاحبه باقي بماند و 

در عمل چيزي انجام نشود.

 تصميم جدي گرفته اند 
فاتحه سينماي مستقل دفاع مقدس را بخوانند

همزمان با آغاز ماه محرم هر چند اقبال مخاطبان نسبت 
به پرده س�ينما كمتر ش�ده اس�ت، اما فيلم »هيهات« و 
»خشكسالي و دروغ« نظر مخاطبان را به خود جلب كرد. 
از ابتداي هفته با آغاز دهه اول محرم اقبال مخاطبان براي رفتن به 
سينما كاهش يافته است، اما همچنان مخاطبان با فيلم ها ارتباط 
خوبي برقرار مي كنند. در اين ميان فيلم »هيهات« كه با موضوع 
عاشورا و امام حسللين)ع( روي پرده سينماها رفته است، كم كم 
جاي خود را در ميان مخاطبان پيدا مي كند. غامرضا فرجي، مدير 
پخش و بازاريابي حوزه هنري گفت: مخاطبان »هيهات« افزايش 
يافتند و ظرف 9 روز فيلم به فروش 33 ميليون تومان در تهران و 
شهرستان دست يافت. فيلم »روز چهارشنبه« در تهران به فروش 
2 ميليون و 500 هزار و در روز پنج شنبه به فروش 5 ميليون تومان 
رسيد. وي ادامه داد: فيلم »كربا جغرافياي يك تاريخ« هم با توجه 

به فضاي فيلم به فروش 3 ميليون تومان دست يافت. 
مختللاري، مدير پخش دفتللر هدايللت فيلم گفت: فللروش فيلم 
»خشكسالي و دروغ» در تهران با دارا بودن 27 سالن به 355 ميليون 
تومان رسيد و در شهرستان كمتر از 5 روز فيلم به نمايش درآمده و 
در كل فروش فيلم به مرز 500 ميليون تومان رسيد. علي سرتيپي، 
مدير دفتر پخش فيلميران گفت: فيلم »فروشللنده« با فروش 11 
ميليارد و 50 ميليللون تومان و »لانتوري« به فللروش 6 ميليارد و 
200 ميليون تومان رسيد. بنابراين گزارش، براساس سامانه فروش 
الكترونيكي فيلم »ربوده شللده«88 ميليللون و 680 هزار تومان و 

»اروند« 67 ميليون و 116 هزار تومان فروش داشته است.

 استقبال مخاطبان
از فيلم عاشورايي »هيهات«

    خبر

گفت و گوي »جوان« با يوسف حاتمي كيا، كارگردان مستند »چشم جنگ«

ابراهيم حاتمي كيا اجازه داد فيلم خودمان را بسازيم
    جواد محرمي

»چش�م جن�گ« عن�وان مس�تندي ب�ه كارگردان�ي 
يوس�ف حاتمي كي�ا و مه�دي برجي�ان اس�ت ك�ه به 
تازگ�ي از آن رونمايي ش�ده و در حال حاض�ر در گروه 
س�ينمايي هن�ر و تجرب�ه در حال اك�ران اس�ت. متن 
پيش رو گفت و گوي »جوان« با اين مستند س�از اس�ت. 

چه شد كه سراغ ساخت اين فيلم رفتيد؟
ما دوست داشتيم كه مسللتندي درباره جنگ بسازيم. چون 
مي خواستيم حال و هواي آرتيسللتيك داشته باشد، تصميم 
گرفتيم به دنبللال يك عكاس جنگ برويم. گشللتيم و با چند 
عكاس هم صحبت كرديم و بالاخره به سعيد صادقي رسيديم. 

چرا موضوع جنگ را انتخاب كردي؟
راستش يك دغدغه شخصي بود. 

يعني با اينكه جنگ را از نزديك درك نكرديد، 
ولي مانن�د پدر دغدغه س�اختن فيل�م درباره 

آدم هاي جنگ را داريد؟ 
بله، من در خانواده اي بزرگ شدم و نفس كشيدم كه حال و 
هواي جنگ هميشه در آن وجود داشته، ولي هيچ فشاري از 

سوي پدرم نبود، حتي ايده را هم از ايشان نگرفتيم. 
قصد داشتي مستند پرتره بسازيد؟

نه. اتفاقاً نمي خواستيم مستندمان پرتره باشد. »چشم جنگ« 
اصاً پرتره نيست. درست است كه حال و روز سعيد صادقي 
در فيلم تعريف مي شللود و حتي عده اي دربللاره او صحبت 
مي كنند، اما اين پرتره سعيد صادقي نيست. مستند درباره 
سعيد صادقي و آدم هاي درون عكس هاي اوست. اتفاقي كه 
افتاد اين بود كه وقتي با سعيد صادقي صحبت كرديم، متوجه 
شللديم او خودش در حال كار روي يك پروژه است. او دنبال 
آدم هاي درون عكس هايش مي گشت. به نظرمان رسيد اين 
عالي است. آنقدر موضوع جذاب بود كه حتي برخي پيشنهاد 
دادند كه داستاني آن را بسازيم. اين داستان ما شد و به اتفاق 
سعيد صادقي از تهران زديم بيرون و به 14 شهر كشور سفر 
و برخي از آدم ها را پيدا كرديم. تعدادي از آنها شللهيد شده 
بودند، تعدادي اوضاع خوبي داشتند، ولي بسياري از آنها در 
حال و روز خوبي به سر نمي بردند. اتفاقي كه افتاد اين بود كه 
سعيد صادقي و سوژه هاي عكس هايش همه فراموش شده اند 
و حالا سعيد صادقي گرداگرد ايران به دنبال سوژه عكس ها 
مي گردد. مثل اين مي ماند كه كسي بگويد انگار كسي ما را 
تحويل نمي گيرد، پس بگذار حداقللل خودمان، خودمان را 

تحويل بگيريم. 
شللرايط تلخي را زيست كرديم. كسللي كه مقابل بچه اش 
مي گويد اي كاش در جنگ كشللته شده بودم و الان جلوي 
زن و بچه ام شرمنده نبودم. اتفاق ديگري كه براي ما افتاد، 
حضور پدرم به عنوان تهيه كننده بود كه بابت اين مسللئله 
خيلي از او متشللكرم، چون بالاخره خيلللي وزنه حمايتي 

خوبي محسوب مي شد. 
ظاهراً اولين تجربه تهيه كنندگي براي ايش�ان 

محسوب مي شود. 
تقريباً مي شللود گفت بله. پدر البته پيش از اين تهيه كننده 
فيلم »به نام پدر« هم بود كه فيلم خودش محسوب مي شد، 
ولي به عنللوان تهيه كننده اثري كه خللودش كارگردان آن 
نيست، اين اولين فيلمي است كه تهيه كنندگي آن را تجربه 

مي كند. واقعاً منت گذاشت كه پذيرفت. 
حضور ابراهيم حاتمي كيا چقدر تأثير روي فيلم 

داشت؟
مهم ترين تأثيرش جلب اعتماد سعيد صادقي بود. او به اعتبار 
پدر تا پايان در كنار ما بود. حضور پدر سبب شد كه صادقي 
موضوع را جدي تر ببيند و به ما اعتماد كند. نكته ديگر اين 
بود كلله ابراهيم حاتمي كيللا اجازه داد ما فيلللم خودمان را 
بسازيم. هر قدر كه مي توانسللت راهنمايي كرد، اما دخالتي 

در كار ما انجام نداد. 
جايگاه ابراهيم حاتمي كيا را در س�ينما چطور 

مي دانيد؟ 
پدرم هاليوودي ترين فيلمسللاز ايران است به معناي اينكه 
چارچوب هاي سينماي كاسلليك را خوب مي داند و به آن 
وفادار است. واقعيت اين است كه ذاتاً سينما سرگرمي است 
و بايد ابتدا قواعد سرگرمي در سللينما رعايت شود. اگر اين 
اتفاق نيفتد بهترين حرف ها را هم كه بزني مشتري نخواهد 
داشت. باديگارد را خيلي دوست داشتم، هم به لحاظ تكنيك 

و هم به لحاظ مضمون فيلم سختي بود. 
بهترين فيلمس�از س�ينماي ايران چه كس�ي 

است؟
من مهرجويي را البته به جز چند فيلم آخر او خيلي دوست 
داشتم. خوشحالم از ورود فيلمسللازان جواني چون سعيد 
روستايي. هر چند دنيايي را كه او در »ابد و يك روز« ساخته 
اسللت، دوسللت ندارم. در واقع تمركز روي همه نقاط تيره 
زندگي يك خانواده را اصاً قبول ندارم، ولي خوشللحالم از 
قوت تكنيكي فيلمسازان نسللل جوان، به لحاظ فني كار او 

قابل چشم پوشي نيست.

كارگردان فيلم سينمايي »اروند« در گفت و گو با »جوان«:

    ميلاد نجفي
در روزهاي اخير خبر بازداشت سرمايه گذار و تهيه كننده مجموعه 
»ش�هرزاد« به اتهام ارتباط با موضوع فس�اد مال�ي صندوق ذخيره 
فرهنگيان منتش�ر ش�د. چند س�ال پيش بود كه خبر فعاليت هاي 
گسترده يك سرمايه دار در حوزه س�ينما با مبلغ حدود 25ميليارد 
تومان به گ�وش رس�يد و در اي�ن زمينه برخ�ي به تأس�يس دفتر 
سينمايي و خريداري تجهيزات و ساخت استوديو و سرمايه گذاري 
در چند پ�روژه س�ينمايي از جمله »هي�چ كجا، هيچ كس« اش�اره 
كردن�د، آن س�رمايه گذار فرهن�گ دوس�ت »بابك زنجان�ي« بود 
كه پ�س از مدت�ي به اتهام فس�اد مالي گس�ترده بازداش�ت ش�د. 

    پروژه هاي پر زرق وبرق
ساخت مجموعه هاي داسللتاني در شللبكه نمايش خانگي در سال هاي 
اخير با حساسيت هاي خاصي روبه رو بوده است كه مهم ترين آنها ريسك 
بالاي سرمايه گذاري براي ساخت اين مجموعه هاست كه دليل اصلي آن 

شكست بسياري از اين تجربه ها در اين حوزه است. 
با اين اوصاف ناگهان خبر ساخت مجموعه اي با ستارگان مشهور سينما 
و همچنين عوامل فني حرفه اي منتشر مي شود، خبري كه با توجه به 
تم داستان و لوكيشن نيازمند بودجه بسيار قابل توجهي است كه كمتر 

تهيه كننده خصوصي حاضر به چنين ريسك  اقتصادي است. 
»شهرزاد« با سللرمايه گذاري محمد امامي، با نشسللت خبري و مراسم 

فرش قرمز رونمايي مي شود و پس از پخش به دليل استقبال مخاطبان 
سللاخت فصل دوم آن هم آغاز مي شللود و در ترافيك خبري مربوط به 
توليد فصل دوم ناگهان خبر بازداشت سرمايه گذار اين مجموعه به اتهام 
ارتباط با فساد مالي صندوق ذخيره فرهنگيان تيتر بسياري از رسانه هاي 

سينمايي مي شود. 
    فعاليت اقتصادي در پوشش فرهنگ

موج ورود برخي دانه درشت هاي اقتصادي و برخي آقازادگان سياسي 

به سينما به چه دليلي است؟ فارغ از منبع كسب ثروت اين قشر، علت 
ورود آنان در حوزه پرريسك سينما تنها داشتن دغدغه فرهنگي است 

يا شهوت شهرت؟
 در تمام دنيا صنعت سللينما نيازمند حمايت مالي در جهت ارتقاي 
كمي و كيفي توليدات اسللت، اما در چند نمونه از كشورهاي صاحب 
سينما، ورود اشخاص به عرصه هنر به شكل سينماي ايران است؟ در 
سينماي دنيا سنت مرسوم اينگونه اسللت كه كمپاني هاي حرفه اي 
فيلمسللازي به تأمين بودجه آثار مي پردازند و در برخللي از موارد با 
اشللخاص هنري در توليد سهيم مي شللوند، آن هم اشخاص مطرح 
و شناسللنامه دار در عرصه سللينما، اما متأسللفانه رويه ورود افراد به 
سينماي ايران متفاوت اسللت و صرف داشللتن پول زياد طي مدت 
كوتاهي مي توانند پادشاهي خود را بنا نهند و بسياري از اهالي سينما 
هم بدون سؤال از گذشته و فعاليت هاي فعلي شخص به همكاري با 

آن فرد مي پردازند. 
به هر حال بدون در نظر گرفتن سرنوشللت اتهامات آقاي محمد امامي، 
اين دست اتفاقات بايد تجربه اي براي اهالي محترم سينما باشد تا براي 
ورود افراد به سينما به جز سرمايه و حساب بانكي به ويژگي هاي ديگري 
مثل حسن شللهرت و همچنين شفافيت فعاليت هاي سللرمايه گذار نيز 
توجه كنند تللا از سوء اسللتفاده هاي احتمالي با پوشللش كار فرهنگي 

جلوگيري شود.

سينما فساد دانه درشت هاي اقتصادي را كم داشت!
 تصويرب�رداري مجموع�ه تلويزيون�ي »م�اه تي ت�ي« به 
كارگردان�ي داوود ميرباق�ري ع�لاوه بر ش�هرك غزالي، 
در ش�هر دامغ�ان اس�تان س�منان ني�ز انجام مي ش�ود. 
سريال »ماه تي  تي« به كارگرداني داوود ميرباقري 22 شهريور 
ماه در تهران با بازي مريا زارعي كليد  خورد تا اين بازيگر براي 

اولين بار در سريالي محصول شبكه خانگي بازي  كند. 
ميرباقري در اين سريال براي اولين بار سراغ تاريخ چند هزار ساله 
ايران رفته كه البته اين قصه تلفيقي با فضاي معاصر دارد. گروه 
اين مجموعه اين روزها در شللهرك غزالي تصويربرداري را آغاز 
كرده اند و قرار است ضبط برخي سكانس ها در يكي از روستاهاي 
دامغان انجام شود. »ماه تي تي« داستان يك سردار دوران مغول 
به نام چمروش اسللت كه در عصر خود طلسم شده و طي اتفاقي 
توسط يك باستان شناس در دوره معاصر از خواب چندين ساله 
بيدار مي شللود. او قصد دارد نامزد خود، ماه تي تللي را از چنگ 
مغولان نجات دهد و براي رسيدن به اين هدف، زنان بسياري را 
كه شباهت زيادي با ماه تي تي دارند، به خيال خود نجات مي دهد. 
ميرباقري تصميم داشته بخش هايي از اتفاقات دهشتناكي را كه 
در جريان حمله مغول به ايران رخ داد، بللا تركيب فيلمبرداري 
زنده و سي. جي. اي بازسازي كند.  فضاي كلي كار بيشتر در حال 
و هواي طنز مي گللذرد به خصوص زماني كلله كاراكتر اصلي به 
روزگار معاصر مي آيد و مسائل اجتماعي را مطرح مي كند. از آنجا 

كه سكانس هاي جنگاوري در پيشبرد قصه نقشي اساسي دارد، 
برخي از بازيگران اين روزها در حال تعليم سواركاري هستند و 
صحنه جنگ هاي تاريخي با حضور بدلكاراني با مديريت ارشللا 
اقدسي طراحي شللده و جلوي دوربين مي رود. »ماه تي تي« به 
تهيه كنندگي مهران برومند براي شللبكه نمايش خانگي توليد 
مي شود و سومين سللريالي اسللت كه داوود ميرباقري براي اين 
رسللانه كارگرداني مي كند. فريبرز عرب نيا پيش از اين قرار بود 
نقش چمروش سردار عاشق پيشه را بازي كند، اما اين اتفاق ميسر 
نشد. تاكنون نام بازيگراني چون ليا حاتمي، مريا زارعي، جمشيد 
مشايخي، حسين پاكدل، ستاره اسكندري، عليرضا شجاع نوري، 
مرضيه برومند، سياوش طهمورث، شهرام حقيقت دوست، مهران 

غفوريان و مرجانه گلچين در اين مجموعه قطعي شده است.

ميرباقري به دامغان مي رود

    دریچه


